
 

DET TALTE ORD GÆLDER 
 

Samråd torsdag den 31. januar 2008 om spørgsmål I, Socialudvalget 
 

 
Talepunkter til samrådsspørgsmålet: 
 
Spørgsmål I: Ministeren bedes redegøre for, hvilke initiativer ministeren vil 

tage for at sikre, at børn og unge med sociale og sundhedsmæssige 
problemer får den hjælp, som de har brug for og krav på. Ifølge vedlagte 

artikel fra Kristeligt Dagblad den 8. januar 2008 ”Unge med tunge 

problemer behøver hjælp” svigtes et stort antal teenagere med forskellige 
diagnoser som bl.a. ADHD, da en række kommuner ikke er gode nok til at 

sikre en hensigtsmæssig og tilstrækkelig koordination i sagsbehandlingen 

over for denne gruppe unge, som har komplekse problemer. 

 
To problemstillinger; 
 

1) Kommunalbestyrelsens ansvar at give borgerne den hjælp, de har 

behov for. 

2) Jeg vil gerne være med til at sikre bedre rammer for den lokale 
indsats vedr. ADHD børn og unge 

 

Ad 1. Kommunalbestyrelsens ansvar at give borgerne den hjælp, de har 
behov for. 
 

• Som nævnt er det kommunalbestyrelsens ansvar at fylde 

lovgivningens rammer ud og fastlægge og følge op på lokale mål og 

indsatser. Det gælder både i forhold til udredning og til 
specialrådgivning og det gælder naturligvis for at sikre, at børn og 

unge med sociale og sundhedsmæssige problemer får den hjælp, 

som de har brug for og krav på. 

• Som led i kommunalreformen er der oprettet VISO, som 

kommunerne kan bruge i forhold til ADHD-problematikken. 

 

Ad 2. Jeg vil gerne være med til sikre rammer for en bedre lokal indsats 
vedr. ADHD børn og unge 
 

A: Jeg vil gerne være med til at skabe rammer for en bedre indsats 

 

• Jeg vil gerne være med til at sikre, at der sker en god og grundig 

metodeudvikling til gavn for kommunerne og deres mulighed for at 
forvalte deres myndighedsansvar - det gælder også på ADHD-

området.   

 

B: ADHD problematikken generelt 
 

• Der er en stigning i antallet af borgere, der får stillet en ADHD-

diagnose.  
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• Der er også kommet øget viden om, hvad ADHD er og hvilke 

indsatser, der virker bedst. 

• Der er et stort behov for koordinering på tværs af sektorer – primært 

mellem social-, psykiatri- og undervisningsområdet. Det er også op 

til kommunalbestyrelserne at sikre, at der sker denne koordinering 

på tværs på lokalt plan. 

 

C: Hvad er der allerede i gang 

 

• Erfaringen fra VISO viser, at netop ADHD-området er et område, 

som volder kommunerne problemer. Derfor er ADHD-området også 

et tema, som Servicestyrelsen vil arbejde videre med. 

 

• Der er desuden følgende projekter i gang, som har en betydning for 

kommunernes håndtering af mennesker med ADHD: 

o Projekt Den koordinerende sagsbehandler (Satspulje – del af 
projektet ”Nye og nemmere veje”. Projektet præsenteres på 

konferencen i april om Nye og nemmere veje.)  

o KIFA-projektet (Satspulje) 

o Voksne ADHD-projekt (Privat satspuljeprojekt under 

ADHD-foreningen), hvor en del af projektet omhandler 

opkvalificering af de kommunale sagsbehandlere. 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 


